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در نشست خبری سندیای صاحبان صنایع داروهای انسان ایران مطرح
 :شد

نران اهال صنعت از فراهم نبودن الزامات تولید دارو در کشور
نخستین نشست خبری سندیای صاحبان صنایع داروهای انسان ایران در سال ۱۴۰۲ با محوریت بررس مشلات صنایع
داروسازی کشور برگزار شد و اعضای هیاتمدیره این سندیا به پرسشهای خبرناران حوزه سلامت درباره موضوعات
،مربوطه پاسخ دادند. موضوع قیمتگذاری دارو، افزایش هزینههای تولید، تورم و تاثیر آن بر اقتصاد دارو، ارز چندنرخ
استهلاک صنایع داروسازی کشور، نقدین، مطالبات شرکتهای داروسازی، تخصیص و تامین ارز دارو، بودجه دارو و
تجهیزات پزش در سال ۱۴۰۲ و راهارهای برونرفت از بحران داروی کشور از مهمترین مباحث مطرح شده در این نشست
:خبری بود

 

دکتر عبدهزاده: امسال سال عدم قطعیتها در حوزه دارو است
در بخش اول این نشست که یشنبه ۱۰ اردیبهشت ۱۴۰۲ در محل سندیا برگزار شد، دکتر محمد عبدهزاده به بیان وضعیت
صنعت داروسازی و چالشهای پیش روی این صنعت پرداخت. به گزارش مجله خبری غذا و دارو، دکتر محمد عبدهزاده، رئیس
هیاتمدیره این سندیا عنوان کرد: در حوزه پیشبین پذیری حوزه دارو، متاسفانه برخلاف سالهای گذشته، امسال سال عدم
.قطعیتها در این بخش است

دکتر عبدهزاده گفت: موضوعات مانند تخصیص ارز، نقدین و قیمتگذاری غیرمنطق دارو، این حوزه را دچار بلاتلیف کرده
و منجر به بروز مشلات در صنعت دارو شده است. اکنون مطالبات شرکتهای داروی در زمینه نقدین به ۱۵ همت رسیده و
.بودجه دارو و تجهیزات پزش که سال گذشته ۷۳ همت بود، امسال به ۶۹ همت کاهش یافته است

وی اظهار داشت: بهطورکل تخصیص ارز در حوزه دارو و تجهیزات پزش از ۴.۸ میلیارد دلار در سال گذشته باید به ۳.۲
.میلیارد دلار کاهش یافته است

دکتر عبده زاده تاکید کرد: امروز این صنعت داروست که از دولت خواهش مکند تا ارز صنعت دارو را تأمین کند تا صنعت
بتواند داروی مورد نیاز کشور را تولید کند و کشور با کمبود دارو مواجه نشود؛ درحالکه این سیاستگذاران هستند که باید
.سراغ صنعت بیایند تا بتوانند مشلات کمبود دارو را رفع کنند

وی در ادامه خاطرنشان کرد: به شرکتهای داروسازی از بهمنماه سال گذشته (۱۴۰۱) تاکنون ارز تخصیص داده نشده و در
.صورت ادامه این روند در تیر و خردادماه با افزایش تصاعدی کمبودهای داروی مواجه خواهیم بود

رئیس هیاتمدیره سندیای صاحبان صنایع داروهای انسان ایران با اشاره به مشل قیمتگذاری دستوری داروها تصریح کرد:
شعار امسال، مهار تورم و رشد تولید است. برای تحقق رشد تولید، باید توجه داشت که تولید وقت رونق میابد که صنعت دارو
سودآور باشد و تولید دارو برای صنعت در صورت سودآور خواهد بود که قیمتگذاری مناسب، صادرات و سرمایهگذاری انجام
.شود درحالکه الان نرخ استهلاک از سرمایهگذاری پیش گرفته است
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دکتر عبدهزاده گفت: در صنعت تولید دارو، هیچی از عوامل مؤثر بر تولید دارو ازجمله مواد جانب و بستهبندی موردنیاز برای
تولید دارو، مشمول قیمتگذاری دستوری نیستند و بهای هر نهاده متناسب با تورم تعیین مشود اما قیمت نهای دارو همچنان از
.طریق قیمتگذاری دستوری تعیین مشود که این امر باعث سودآور نبودن تولید و کمبود دارو در کشور خواهد شد

رئیس هیاتمدیره سندیای صاحبان صنایع داروهای انسان ایران درباره طرح دارویار و مشلات به وجود آمده در مسیر
اجرای این طرح در کشور نیز بیان کرد: طرح دارویار که مهمترین بحث آن تنرخ شدن ارز دارو بود، اگر اجرا نمشد
.وضعیت حوزه دارو را در همان مقطع با بحران جدی مواجه مکرد

دکتر عبدهزاده گفت: دارویار باید اجرا مشد اما آنچه به آن آسیب زد، مطرح شدن مجدد موضوع ارز ترجیح این بار با قیمت
.۲۸ هزار تومان بود که باز هم پای ارز ترجیح و چندنرخ را به حوزه دارو باز کرد

وی دراینباره بیان داشت: وقت طرح دارویار اجرا شد همه سازمانها و نهادهای درگیر، تعهد دادند که مابهالتفاوت نرخ ارز
.موردنیاز صنعت داروسازی تأمین شود و اینه بودجه تأمین نمشود یا ارز دونرخ مشود؛ تقصیر وزارت بهداشت نیست

دکتر عبدهزاده دراینباره تصریح کرد: مشلات فعل در طرح دارویار ناش از سیاستهای کلان کشور است ول آنچه مشخص
.است، اصل طرح دارویار و تنرخ شدن ارز همچنان برای حوزه دارو ضروری است

رئیس هیاتمدیره سندیای صاحبان صنایع داروهای انسان ایران در بخش دیری از سخنان خود درباره لزوم تداوم تولید دارو
در کشور اظهار کرد: صنعت داروسازی کشور باید برای حمایت از بیماران سرپا بماند تا دارو با کیفیت و قیمت مناسب تولید
شود. در صورت توقف تولید داخل و کمبود دارو، دولت ناچار به واردات داروهای فوریت مشود که قیمت چندین برابری
نسبت به تولیدات داخل دارد و در عین حال ممن است کیفیت مناسب نداشته باشند. بنابراین بهترین کار این است که با
.حمایت از صنایع داروسازی، دارو در کشور به میزان لازم تولید شود

وی در پایان با اشاره به اینه وظیفه سندیا پیشبین درست در حوزه صنعت داروی و ارائه آن به دولتمردان است، گفت:
تخصیص ارز برای دارو و تجهیزات پزش باید زودتر انجام شود زیرا ثبت سفارش شرکتهای تولیدکننده در نوبت است و
تامین ارز فقط وظیفه وزارت بهداشت نیست بله باید نهادهای مربوطه ازجمله بان مرکزی و وزارت صمت نیز هماری لازم
.را انجام دهند

دکتر مهرآمیزی: موجودی مواد اولیه دارو به مرز هشدار رسیده است
دکتر عل مهرآمیزی، عضو هیاتمدیره سندیای صاحبان صنایع داروهای انسان ایران نیز در این نشست با بیان اینکه
در کشور، به مرز هشدار رسیده است، گفت: در حال حاضر نیز برخ موجودی مواد اولیه برای تأمین اقلام متنوع داروی
.کارخانهها مواد اولیه ندارند و این مسئله نشاندهنده آینده سخت تولید دارو در کشور است

وی افزود: قیمت مواد جانب و برخ مواد که در حوزه ساخت دارو از دست تولیدکننده خارج است و درحالکه قیمت این
.نهادهها هر روز و متناسب با تورم و قیمتهای جهان افزایش میابد، محدودیت قیمت برای داروی نهای، اعمال مشود

دکتر مهرآمیزی با ذکر چند مثال در این زمینه اظهار کرد: برای تولید ی شربت از گلوکز، گلیسیرین، شر و… استفاده
مشود؛ امروز قیمت شر نسبت به سال گذشته افزایش یافته است و این امر روی قیمت شربت تأثیر مگذارد. همچنین برای
بستهبندی همین شربتها، از درپوش آلومینیوم و کپ پلاستی و شیشه استفاده مشود که قیمت هری از این اقلام نیز به
شل قابلتوجه افزایش یافته است؛ این موضوع در مورد مواد پلیمری که مثلا در بستهبندی سرم استفاده مشود نیز صادق
است. هری از این افزایش قیمتها بهطور مستقیم بر قیمت تمامشده دارو اثر مگذارد اما مبینیم که قیمتگذاری داروی
.نهای همچنان بهصورت دستوری انجام مشود که در اکثر موارد برای تولیدکننده صرفه اقتصادی ندارد
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دکتر پیرصالح: واردات داروهای فوریت بکیفیت خطرناک است
دکتر مهدی پیرصالح، نایبرئیس سندیای صاحبان صنایع داروهای انسان ایران در ادامه این نشست عنوان کرد:
.قیمتگذاری مشل قدیم و مزمن حوزه دارو است و امروز نیز همین موضوع چالش اصل تولیدکنندگان دارو در کشور است

وی درباره مشلات طرح دارویار تاکید کرد: در طرح دارویار محاسبات بر اساس تورم در نظر گرفته شده بود اما تغییر مبنای
.ارزی از ۴۲۰۰ تومان به ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان در آن در نظر گرفته نشده بود و همین موضوع عملا این طرح را باثر کرد

وی با بیان اینکه قیمت دارو باید متناسب با تورم و تغییر نرخ ارز تغییر کند گفت: امسال نیز صنعت داروسازی کشور با
قیمتگذاری دستوری مواجه است و اگر این روند ادامه پیدا کند در آینده نزدی بسیاری از داروها تولید نمشود و با کمبود
.دارو مواجه خواهیم شد

دکتر پیرصالح درباره تاثیرات کمبود تولید دارو در کشور نیز خاطرنشان کرد: در این صورت سازمان غذا و دارو مجبور
مشود به واردات فوریت داروهای بپردازد که قیمت بالاتر و اغلب کیفیت پایینتری دارند؛ درحالکه با ی قیمتگذاری
.صحیح، مشلات کمبود دارو قابل حل شدن است

وی در خصوص مطالبات شرکتهای داروسازی نیز تاکید کرد: شرکتهای پخش داروی، دارو را در اختیار داروخانههای
خصوص و دولت قرار مدهند و بودجه دارویار که ۶۹ همت است باید از طریق بیمهها به زنجیره تأمین دارو تزریق شود که
.برای امسال کاف نیست

منابع مال از سازمان برنامه و بودجه به بیمهها با تأخیر پرداخت مشود و امروز بیش از ۱۵ همت طلب شرکتهای پخش
است که ۱۰ همت بده شرکتهای پخش از مرکز درمان بخش دولت است و ۲۴ همت طلب داروخانهها از بیمههاست و این
از بخش دولت زند.امروز بیش از ۱۵ همت، طلب شرکتهای پخش دارویبه زنجیره تأمین دارو آسیب م ،چالش نقدین
است. همچنین، طلب داروخانههای بخش خصوص از بیمهها به ۲۴ همت رسیده است که باید پرداخت کنند. درحالحاضر
شرکتهای پخش از مراکز دولت و داروخانهها از بیمهها میلیاردها تومان طلب دارند که در صورت پرداخت، بخش از این
مشلات برطرف مشود. متاسفانه ۱۵ هزار میلیارد تومان که قرار بود بهعنوان تسهیلات به صنعت دارو داده شود نیز بهطور
کامل محقق نشده است. ما امروز با تأمین نشدن نقدین از بانها، بیمهها و دولت مواجه هستیم و فشار این بدهها به صنایع
.داروی وارد مشود

دکتر نجف عرب: مشل اصل دارو ارز چندنرخ است
ایران در نشست خبری بررس ای صاحبان صنایع داروهای انسانر عضو هیاتمدیره سندیعرب، دی دکتر محمود نجف
مشلات صنایع داروسازی کشور بیان کرد: چنین کمبود داروی در ۳۰ سال گذشته بسابقه بوده است. ما حت در شرایط
.جن هم با کمبود داروهای مانند سرم مواجه نشدیم درحالکه در سال گذشته مجبور شدیم اقدام به واردات فوریت سرم کنیم

وی در ادامه درباره مشل ریشهای در بحث اقتصادی حوزه دارو تاکید کرد: تا زمان که ارز چندنرخ باشد نمتوانیم مشلات
کند و ما همانطور که به ارز ترجیحل صحیح حل کنیم زیرا بههرحال این ارز تولید رانت ماقتصادی حوزه دارو را به ش
.معترض بودیم، ارز دونرخ را نیز مشلزا مدانیم. ارز ترجیح و تبعات آن مشل اصل چالشهای حوزه تولید دارو است

این عضو هیاتمدیره سندیای صاحبان صنایع داروهای انسان ایران دراینباره افزود: مشل بعدی در این بخش که بهتبع
موضوع ارز ترجیح ایجاد شده، قیمتگذاری دستوری داروست که به عقیده همه تولیدکنندگان و کارشناسان واقع، باید حذف
.شود
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دکتر نجفعرب افزود: نظام قیمتگذاری دارو در کشور، امروز بهصورت دستوری و دچار ایراد است و نباید به بهانه
اختصاص ارز ترجیح به بخش کوچ از تولید دارو، قیمتگذاری را بهصورت دستوری انجام داد. بخش کوچ از قیمت
تمامشده دارو را ارز ترجیح به خود اختصاص مدهد و مابق آن تابع شرایط بازار آزاد است. حاملهای انرژی، حقوق و
.دستمزد، مواد بستهبندی و… تابع قیمتهای روز هستند درحالکه این موارد در قیمتگذاری دارو در نظر گرفته نمشود

وی درباره آزادسازی قیمت و کنترل قیمت دارو گفت: در حال حاضر به هر نوع داروی که در شرکتهای مختلف تولید مشود
ی قیمت مشخص داده مشود درحالکه اگر قیمتگذاری دستوری نباشد بازار دارو رقابت مشود و هر داروی بازار خاص
گذاری دستوری نمتوان توقع رشد تولید را داشت زیرا وقت ی کالا برایخودش را پیدا مکند. از سوی دیر با قیمت
.تولیدکننده توجیه اقتصادی نداشته باشد آن را تولید نمکند و همین امر منجر به کمبود دارو در کشور مشود

دکتر نجفعرب مشل سوم حوزه دارو را ساختار سازمان غذا و دارو دانست و گفت: موضوع نفرات حاضر در سازمان غذا و
.دارو نیست بله ساختار این سازمان نیاز به اصلاح و بازنری دارد زیرا در ساختار فعل آن تعارض منافع وجود دارد

دکتر حامدیفر: از جیب تولیدکننده خرج ننیم
دکتر هاله حامدیفر، نایبرئیس سندیای صاحبان صنایع داروهای انسان ایران در این نشست عنوان کرد: موضوع تولید دارو
امروز بهگونهای نمایش داده مشود که تصور بر این است که صنعت دارو باید جوابوی داروی ارزانقیمت در کشور باشد
.درحالکه اینطور نیست

دکتر حامدیفر با اشاره به اینه جایاه بخش خصوص در صنعت داروسازی کشور به جای رسیده که توانسته منافع مردم را
تأمین کند، خاطرنشان کرد: در سالهای نهچندان دور، خیل وقتها مدیدیم که به دلیل کمبود داروهای هموفیل، تالاسم و…
جلوی داروخانهها شلوغ مشد، اما اکنون این مشلات را نمبینیم؛ چراکه تولید داخل این داروها اتفاق افتاد. وظیفه صنعت
دارو، تولید داروی باکیفیت است و سیاستگذاری درباره نحوه سازمانده نظام دارو بر عهده دولت است. اینه دولت با چه
برنامه و راهاری و با چه نوع پوشش حمایت، دارو را در اختیار بیماران قرار مدهد جدا از بحث صنعت است. اما امروز
موضوع به گونهای مطرح مشود که گویا تولیدکننده سودجو در پ افزایش منافع خود است اما دولت طرفدار مردم سع دارد
.با این سودجوی مبارزه کند و داروی ارزان برای بیماران تامین کند

دکتر حامدیفر تصریح کرد: هزینههای تولید هر دارو مشخص است و استمرار تولید آن نیازمند تامین هزینههای آن توسط
تولیدکننده است که این موضوع نیز به نوبه خود مستلزم قیمتگذاری منطق است. دولت اگر قصد دارد این داروها را با قیمت
.کمتر در اختیار بیماران قرار دهد، تولیدکننده نیز از آن استقبال مکند اما نباید هزینههای این کار را از جیب صنعت تامین کند

«وی در مورد قیمتگذاری دستوری دارو و تغییر منشاء ارزی دارو در کشور نیز عنوان کرد: صنعت تولید داروهای «های ت
هنوز نتوانسته اختلاف قیمت ارز ۴۲۰۰ تومان با ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان را دریافت کند و این زن خطری برای سلامت
.بیماران خاص است

رئیس کمیته صادرات سندیای صاحبان صنایع داروهای انسان ایران با تاکید بر اینه کمر تولیدکننده داروهای بیماران خاص
و صعبالعلاج، در حال شستن است، افزود: داروی بیماران خاص اغلب ی یا دو تولیدکننده در کشور دارد و تولیدکننده
.نمتواند به محض زیان ده شدن تولید را کنار بذارد و درعینحال بهصورت فوریت هم قابل تأمین نیست

دکتر حامدیفر در ادامه در مورد پرسش ی از خبرناران درباره صادرات دارو، بیان کرد: بحث سر این است که صنعت دارو
در شرایط است که نهتنها توان توسعه را ندارد، بله در حال تحلیل رفتن است. همچنین اینه بوییم صادرات و ارزآوری چیز
خوب است، کاف نیست و این موضوع فقط هم دست صادرکننده نیست. صادرات دارو ی فرآیند بسیار هزینهبر است، ضمن
اینه ورود به بازار داروی ی کشور دیر و معرف ی دارو در بازار داروی آن کشور نیز هزینههای خاص خود را دارد و
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.بسیار زمانبر است

فرصتهای خوب وی با اشاره به وضعیت صادرات داروهای بیماران خاص و صعبالعلاج، گفت: کشور ما در صنایع داروی
برای صادرات دارد بهطوریکه در سالهای گذشته، صادرات دارو به ۱۷۰ میلیون دلار هم رسید؛ اما با دونرخ شدن ارز این
میزان به سخت به ۵۰ تا ۶۰ میلیون دلار مرسد. امروز دیر بهصورت رسم صادرات این نوع داروها را نداریم؛ زیرا با توجه
به شیوههای قیمتگذاری این اقلام داروی، قاچاق معوس این داروها از ایران به کشورهای حوزه خلیج فارس، آسیای میانه و
دیر کشورهای منطقه، به مراتب ارزانتر از صادرات رسم آن است. در ضمن وقت ما برای تامین دارو برای مردم خودمان
نران داریم، چونه وارد مناقصه ی کشور دیر شده و برای خودمان تعهد ایجاد کنیم؟ در نهایت اینه در شرایط کنون که
//.تأمین داروهای داخل دچار چالش شده، صحبت کردن از صادرات دارو ی فانتزی و خیالپردازی است

تهیه و تنظیم: پیمان صفردوست
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